
مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان: 

بررسی راه های احیای تالاب 
هورالعظیم در اروگوئه 

ایرنا| مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان 
از طرح احیای تالاب هورالعظیم در اجلاس سالانه 

کنوانسیون رامسر در کشور اروگوئه خبر داد.
احمدرضا لاهیجان زاده گف��ت: یکی از افتخارات 
ایران تشکیل نخستین اجلاس حفاظت از تالاب ها 
در این کشور است که به کنوانسیون رامسر نامگذاری 
و در ابتدای دهه50 برای نخس��تین بار در این شهر 
برگزار ش��د. او ادامه داد: یکی از نشست های سالانه 
کنوانس��یون رامس��ر دو روز آین��ده در اروگوئه در 
آمریکای لاتین آغاز می ش��ود. ای��ن اجلاس یکی از 
نشست های زیرمجموعه کنوانسیون رامسر است که 
160 کش��ور در آن حضور دارند. یکی از موضوعاتی 
که در ای��ن اجلاس مطرح می ش��ود، احیای تالاب 
هورالعظیم است. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خوزس��تان ادامه داد: قرار اس��ت هیأتی متشکل از 
وزارت نیرو، وزارت امورخارجه و س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت به ریاس��ت معاون محیط طبیعی 
سازمان حفاظت محیط زیست به این نشست اعزام 
ش��وند.  لاهیجان زاده گفت: در این اجلاس ترکیه، 
عراق، سوریه و ایران به عنوان کشورهای تاثیرگذار بر 
تالاب هورالعظیم یا هورالهویزه و مجموعه تالاب های 
بین النهرین )که بیشتر در جنوب عراق قرار دارند( 
حضور می یابند تا با هماهنگی های بین المللی برای 
احیای این تالاب هم��کاری کنن��د.  او اظهار کرد: 
بدون ش��ک اجرای پروژه های متعدد سدس��ازی و 
ذخیره آب در کشور ترکیه و بعد از آن در عراق آسیب 

بسیاری به این تالاب وارد کرده است.  

يك خبر، يك تحلیل
آن 3 مأمور بی پروا و رئیس کلانتری و سرکلانتر 
منطقه از کار معلق و تحویل دادگاه داده می ش��وند 
و رس��ماً از مظلوم ماجرا عذرخواهی می ش��ود. این 
برخورد س��ریع و صریح با ستم کس��انی که مأمور 
دفع ستم از ش��هروندانند، تأثیر بس��یار مثبتی بر 
هموطن ارمنی ما و تمام اهل محل گذاش��ت. بعد، 
آن مجرمان با مراجعه به فرد مظل��وم با خواهش و 
میانجی س��اختن این و آن تقاضای رضایت کردند. 
من به عنوان یک مسلمان هموطن، یک نماینده از 
نمایندگان ملت هم از هموطن مسیحی خود پوزش 
می طلبم و هم این جوانمردی را در روز میلاد عباس 
بن علی علیهماالسلام از سردار اشتری فرمانده ناجا و 
همکارانش تبریک و از صمیم قلب می گویم سپاس 
سردار!« این یادداشت در پي آن است تا بگوید که چرا 
اقدام آقاي توکلي در عین احترام برانگیز بودن براي 
اصلاح جامعه کافي نیست. شاید ساده ترین دلیل آن 
باش��د که چرا فقط یکي دو نفر از نمایندگان یا افراد 
دیگر چنین اقدامات��ي را در دفاع از مظلوم مي کنند 
و سایرین اقدامي نمي کنند؟ ولي پاسخ مفصل تري 
هم دارد. وظیفه مبارزه با تخلف��ات مأموران دولتي 
به عهده کیس��ت؟ به طور اصولي چرا یک مأمور به 
خود اجازه مي دهد که چنین رفتاري را انجام دهد؟ 
و از همه مهم ت��ر اینکه چرا ماجرا فقط با فیلم ضبط 
شده اثبات مي شود و آن همه مردم که شاهد و ناظر 
ماجرا بوده اند، بدهکار قضیه مي شوند و حتي براي 
گرفتن موبایل خود نیز باید خواهش و تمنا کنند؟ و 
اگر مأموران عجله نکرده بودند، و متوجه ضبط فیلم 
مي شدند و آنها را نیز با خود مي بردند، امروز باید چه 
مي گفتیم؟ حتماً شکات باید به دلیل اتهام به مأمور 
دولت در حین انجام وظیفه زنداني هم بش��وند؟ به 
علاوه اگر ای��ن اتفاق در نقطه دیگري از کش��ور رخ 
مي داد که مي دهد و کسي که با آقاي توکلي ارتباط 
دارد شاهد و مطلع از ماجرا نبود، سرنوشت آن مردم 
چه خواهد بود؟ به طور قطع و یقین فرماندهان نیرو 
نیز از این رفتار ناخرسند هستند، چراکه دلیلي ندارد 
خلاف هاي دیگران موجب سوءظن به نیروهاي آنان 
شود، ولي چرا شرایطي به وجود آورده نمي شود که 
بیش��تر این نوع رفتارها در نطفه خفه شود و مردم 
بتوانند از حقوق خود دفاع کنند؟ درحقیقت وظیفه 
آقاي توکلي و هر نماینده متعهدي پاسخ دادن به این 
پرسش هاست و نه فقط اقدام براي پیگیري یک مورد 
خاص که در جاي خود اقدام قابل احترامي اس��ت. 
وظیفه نمایندگان، ایجاد در بهداشت شرایطي است 
که کسي بیمار نشود، نه آنکه بروند و یک بیمار خاص 
را درمان کنند. باید ش��رایط به گونه اي فراهم شود 
که مردم در استیفاي حق خود در برابر هیچ نیرویي 
لکنت زبان نداشته باشند. اگر به جاي آقاي توکلي، 
یک روزنامه، خبر ای��ن واقع��ه را درج مي کرد، چه 
تبعاتي براي آن داشت؟ ظاهراً ما فقط خواهان آزادي 
نقد و اعتراض علیه بي عدالتي براي خودمان هستیم 
و نه دیگران. جامعه وقتي مصونیت پیدا مي کند که 
ساختار اجتماعي به گونه اي باشد که هر شهروند از 
حق اعتراض و مصونی��ت آقاي توکلي نیز برخوردار 
شود. نه اینکه همه راه ها فقط به رم ختم شود. جالب 
اینکه حتي این خبر را هم آقاي توکلي خودش��ان 
داده اند، و کمتر روزنامه اي پیش از ایشان و سایتش 
جرأت بیان و انتش��ارش را داش��ته، و از همه مهم تر 
اینکه نیروي انتظامي هم سکوت کرده، در حالي که 
شایسته بود، خودشان خبر را با دقت بیان مي کردند 
تا اینکه همه نیروهاي تحت امر حساب کار دستشان 
بیاید. به نظر مي رسد که این نوع اقدامات اگرچه به 
لحاظ شخصي و اخلاقي و انساني بسیار پسندیده و 
موجب تشکر است ولي در مقام اجتماعي و وظیفه 
ن براي اقدام کننده یا  نمایندگي، فقط نقش مُسَ��کِّ
افکارعمومي دارد. این به معناي آن نیست که چنین 
اقدامي را نکنند، حتماً بای��د انجام دهند، ولي از این 
مهم تر این است که کمیته اي تشکیل شود که چرا 
و به دلیل چ��ه روابط و س��اختاري چنین اتفاقاتي 

مي تواند رخ دهد؟

آخرین گزارش وزارت بهداشت از مصرف دخانیات در کشور 

ايرانی ها سالی 65 میلیارد نخ سیگار می کشند
10 درصد هزینه یک خانواده فقیر خرج مواد دخانی می شود               600 هزار نفر در ایران در هر سال به دلیل دود غیر مستقیم سیگار می میرند
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شهروند| خبرها ناامید کننده اس��ت، وقتی از مرگ 
س��الانه 65 هزار ایرانی به خاطر اس��تفاده از مواد دخانی 
سخن گفته می ش��ود. آمارهای رس��می حکایت از این 
دارد که در کش��ور هر  سال 65 میلیارد نخ سیگار مصرف 
می ش��ود. مصرفی که در همین م��دت 30 هزار میلیارد 
توم��ان را از بودجه نظام س��لامت خارج ک��رده و صرف 
درمان سیگاری ها می کند. همه اینها در شرایطی است 
که براس��اس آخرین گزارش وزارت بهداشت از مصرف 
دخانیات در کشور، که روز گذشته در همایش روز جهانی 
مبارزه با دخانیات خوانده شد، حدود 30 میلیون ایرانی 
به طور مستقیم و غیرمستقیم در مواجهه با دود سیگار قرار 
دارند.  محور صحبت های حسن  هاشمی، وزیر بهداشت 
به عنوان اولین س��خنران این همای��ش، همان ماجرای 
همیش��گی، افزایش مالیات بر س��یگار بود. او بخشی از 
صحبت هایش را نه پشت تریبون که در جمع خبرنگاران 
عنوان کرد و گفت: » وضع مالیات بر مواد دخانی نیاز به 
قانون دارد و دولت باید پیش��نهاد کند و مجلس در این 
زمینه تصمیم گیری کند. البته در صورتی که دولت این 
پیشنهاد را نداشته باشد نمایندگان مجلس می توانند در 
قالب طرح، پیشنهادات خود را اعلام کنند، همچنان که 
در بودجه هر س��اله تغییرات حداقل 10 درصدی انجام 
می گیرد.« او دقایقی قبل از این گفته ها، در سخنرانی اش، 
از مخالفت دولت و مجلس در مورد افزایش مالیات خبر 
داده بود: » س��ال گذشته با اس��تفاده از نظر کارشناسان 
بین المللی طرح��ی را پیش��نهاد کردیم ک��ه اگر طی 
مدت پنج س��ال بتوانیم مالیات را به 50 درصد برسانیم 
11 هزار میلیارد به خزانه دولت واریز می شود.«  به گفته او 
»چهارمین علت مرگ، بیماری های ریوی است که هزینه 
زیادی هم دارد و وزارت بهداشت طمعی به سهمی که از 
مالیات به وزارت بهداشت می آمد، ندارد. اما حالا که کشور 
با مشکلات اقتصادی مواجه اس��ت، اگر مجلس مالیات 
بر عرضه را افزایش دهد حداقل 2500 میلیارد در  س��ال 
درآمد خواهد داش��ت، اما متاسفانه این طرح در مجلس 

رأی نیاورد و دولت هم موافق نبود. کارشناس��ان در دنیا 
و ایران معتقدند مالیات بر عرضه باید افزایش پیدا کند.« 
هاشمی در ادامه خواستار اجرای قانون ممنوعیت مصرف 
مواد دخانی در اماکن سرپوشیده شد: »متاسفانه با این که 
بیش از 12 س��ال از تصویب قانون ممنوعیت اس��تفاده 
از دخانیات در محیط های سربس��ته می گذرد، اما تنها 
اتفاقی که نیفتاد، اجرای قانون بود. به همین خاطر باید 
این موضوع تبدیل به یک مطالبه عمومی شود.« او اینها را 
گفت و به مرگ سالانه بیش از 60 هزار ایرانی در کشور به 
خاطر مصرف مواد دخانی اشاره کرد: » خانواده ها و جوانان 
باید باور کنند که استفاده از مواد دخانی سالانه منجر به 
مرگ این تعداد می شود و معلولیت های جسمی، روحی 
و روان��ی به بار می آورد. بنابراین م��ردم باید به تفریحات 

سالمی مثل ورزش روی آورند.« 
30 هزار میلیارد تومان هر  سال هزینه درمان 

سیگاری ها  می شود
بحران مصرف دخانیات در کش��ور، تنه��ا به مرگ و 
میرها محدود نمی ش��ود، حالا به گفته معاون بهداشت 
وزیر بهداشت، هر  سال 20 تا 30 هزار میلیارد تومان هم 

هزینه درمان س��یگاری ها می ش��ود. علی اکبر سیاری، 
سخنران دیگر این همایش بود: »هفت میلیون و 300 هزار 
نفر در کشور به طور مستقیم و سه برابر این جمعیت نیز 
به طور غیرمستقیم با دود سیگار مواجه هستند که این 
افراد 20 تا 30 س��ال کمتر از س��ایر مردم عمر می کنند. 
همه اینها در شرایطی اس��ت که اغلب افرادی که سیگار 
و قلیان مصرف می کنند در سنین 35 تا 69 سالگی جان 
خود را از دست می دهند.« براساس اعلام معاون بهداشت 
وزارت بهداش��ت، در ایران، مردم حدود 10 هزار میلیارد 
تومان بابت محصولات دخانی خ��رج می کنند تا زودتر 
بمیرند.  او با اشاره به مرگ سالانه 600 هزار نفر در اثر دود 
غیرمستقیم دخانیات، تأکید کرد: »سالانه 6 میلیون نفر 
در جهان به دلیل مصرف م��واد دخانی فوت می کنند.« 
س��یاری اینها را گفت و اف��زود: » 10 درصد هزینه یک 
خانواده فقیر خ��رج مواد دخانی می ش��ود و معلولیت و 
ناتوانی ناشی از مصرف مواد دخانی در کشور زیاد است.«  
به گفته او، قیمت س��یگار در 10 سال گذش��ته در ایران 
40 درصد افزایش یافته، به آن معنا که حاشیه سود مواد 
دخانی 400 درصد و بیش��تر از برج س��ازان است.» هیچ 

تجارتی به اندازه مواد دخانی س��ود ندارد و حاشیه سود 
بالای سیگار موجب شده تا کنترل و قاچاق مواد دخانی 
در کش��ور با مشکل مواجه شود.« س��یاری درخصوص 
تجارت غیرقانونی مواد دخانی گفت: »کشورها به دلیل 
قاچاق م��واد دخانی 40 میلیارد توم��ان ضرر می کنند، 
چراک��ه 40 درصد میزان مصرف مواد دخان��ی در دنیا را 
قاچاق تش��کیل می دهد. عرضه مواد دخانی در دنیا هم 
جنبه قانونی و هم جنبه غیرقانونی دارد و ش��رکت های 
چند ملیتی تلاش می کنند که از هر دو جنبه اس��تفاده 

کنند.«
پارسال 18 میلیارد نخ سیگار در کشور قاچاق شد

 قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور تجارت 
هم در ای��ن همایش حاضر ب��ود. او از قاچاق 18 میلیارد 
نخ سیگار در  س��ال گذش��ته خبر داد و گفت: » از 55 تا 
65 میلیارد نخ سیگار مصرف ش��ده در  سال گذشته در 
کشور، حدود 18 میلیارد نخ مربوط به قاچاق سیگار در 
کشور بوده است که این تقریبا 30 درصد مصرف کشور 
است.« به گفته مجتبی خسرو تاج، در  سال گذشته بیش 
از 28.7 میلیارد نخ سیگار در کش��ور تولید شد و حدود 
13.6 میلیارد نخ س��یگار به صورت رسمی به کشور وارد 
شد.» سال گذش��ته 30 درصد واردات س��یگار از طریق 
قاچاق، وارد کشور شده، این در حالی است که با کنترل 
آن می توانس��تیم، حدود 1000 میلیارد تومان به خرانه 
کش��ور اضافه کنیم.«  رئیس مرکز سلامت محیط و کار 
وزارت بهداش��ت هم به خطرات مصرف قلیان به عنوان 
یکی از مواد دخانی اش��اره کرد.» چون دود قلیان از آب 
و لوله قلیان رد می شود، مجاری آن می تواند حاوی انواع 
قارچ ها و مواد میکروبی باشد و بنابراین خطر بیماری های 
دیگری چون س��ل و هپاتی��ت را نیز افزای��ش می دهد. 
مش��کل دیگر مصرف قلیان، بحث درگی��ری اطرافیان 
مصرف کننده است؛ چراکه نش��ان داده شده دود قلیان 
برای اطرافیان مصرف کننده معادل 8 تا 10 نخ س��یگار 

است.«

شیده لالمی| برایشان فرش قرمز پهن کردند. آنها 
با ساک های دستی کوچک و صورت های پیر خندان از 
فرش قرمز گذشتند و روبه روی دوربین ها لبخندهای 
گرم زدند و رفتند. مسافران قطار  هزار و یک شب دیروز 
به تهران رسیدند و امروز درحالی تهران را ترک کردند 
که احتمالا هنوز هم از این همه استقبال گرم شگفت زده 
بودند. گفته بودند یکش��نبه 10 صبح، قطار  هزار و یک 
شب که از چند روز پیش وارد ایران ش��ده و تعدادی از 
گردش��گران اروپایی را پس از بازدی��د از ترکیه به ایران 
آورده، به تهران می رس��د. قطار با 10 دقیقه تأخیر وارد 
ایستگاه راه آهن تهران شد و مس��افران این قطار مثل 
مسافران قطارهایی که پیش از این به ایران آمده بودند، 
عمدتا گردشگران س��المندی بودند که بسیاری از آنها 
اولین بار بود ک��ه از ایران دیدن می کردند. 70 نفری که 
40 نفر آنها آلمانی،16 نفر سوییسی، 5 نفر آمریکایی، 2 

نفر اتریشی و یک نفر هم هلندی تبار بود. 
قطار »هزار و یک شب« به رغم نام جذاب و فرهنگی اش 
در ظاهر تفاوت چندانی با قطارهای م��درن امروزی و 
تجملات اضافه ای نداش��ت جز این که در کوپه های آن 
روشویی های اختصاصی و مینی بار کوچکی شامل یک 
یخچال و میزی تاشو تعبیه ش��ده بود که گردشگران 
می توانس��تند به راحتی روی آن غ��ذا بخورند، امکان 
رفاهی س��اده ای که س��فر طولانی برای آنها را ساده تر 
می ک��رد. تنها چیزی ک��ه این قطار منق��ش به پرچم 
ترکیه را به داس��تان های  هزار و یک شب ربط می داد، 
تصویر پشت پنجره اولین واگن  های قطار بود، تصویر و 
درواقع پوستر بزرگی که روی آن تصاویر یک زن و مرد 
شبیه به سیمای آدم های افس��انه ای داستان های  هزار 
و یک شب دیده می ش��د و البته چهره آشنای دختری 
شاید شبیه به ش��هرزاد قصه ها با همان ابروهای به هم 
پیوس��ته، چشمان درش��تِ کش��یده و لبان غنچه ای 
کوچک. دختری که هم می توانست شهرزاد قصه های 
ایرانی باشد یا دختر قصه های  هزار و یک شبی که حالا 
هنوز هم در میان کشورهایی که در مرز فرهنگی ایرانِ 
قدیم زندگی می کنند، رایج اس��ت و قصه هایش هنوز 
شنیده و خوانده می شود. قطار این گروه از گردشگران 
خارجی بامداد سه ش��نبه، پنج خرداد وارد ایران ش��د 

و این گردش��گران 5 روز را در ای��ران گذراندند و در این 
روزها براس��اس برنامه زمان بندی که در این سفر برای 
آنها پیش بینی شده، یک ش��ب را در قطار و یک شب را 
در هتل گذرانده اند. آنها پیش از ورود به ایران با همین 
قطار شهرهای مختلف ترکیه را گشته  بودند. در ایران 
اما 5 روز بیشتر نماندند و در این مدت زمان کوتاه ابتدا از 
یزد دیدن کردند پس از آن به اصفهان رفتند و در هتل 
عباسی، بهترین و مجلل ترین هتل اصفهان شبی را صبح 
کردند. مقصد بعدی شیراز و دیدار از تخت رستم، تخت 
جمشید و پاسارگاد بود و بعد از شیراز راهی تهران شدند 
تا در آخرین روز حضورشان در ایران دیدنی های تهران 
را ببینند و به این ترتیب سفر چند روزه شان در ایران به 

پایان برسد و با همان قطاری که آمده اند، بروند. 
 چرا این قطارها مهم شده اند؟

اگرچه هر  سال تعدادی از گردشگران خارجی از ایران 
دیدن می کنند اما آنها در همه زمان ها به طور پراکنده 
وارد کشور شده و بی سر و صدا هم خارج می شدند. آنچه 
در یک  س��ال اخیر ورود گردشگران خارجی به صورت 
زمینی و با قطار را به اتفاقی تبدیل کرده، آن قطار مجللی 
بود که برای اولین بار 96 نفر را از 14 کشور جهان به ایران 
آورد و اخبار و حواشی مربوط به سفر بسیار گرانقیمت 
گردشگران آن قطار در کانون توجه رسانه های داخلی 
و خارجی قرار گرفت. قطاری که همه مس��افرانش در 
سلامت آمدند و به گفته خودش��ان با تصویر تازه ای از 
ایران رفتند. همین تصویر تازه بود که داوطلبان تازه ای 
را برای سفر با قطار به ایران تش��ویق کرد و این سفرها 
آن قدر برای گردشگران خارجی جذاب بوده که مجریان 
این تور در ایران به »شهروند«، گفتند تا پایان  سال 2015 
میلادی یک قطار دیگر از گردش��گران خارجی هم به 
ایران می رسد. استقبال گردشگران خارجی از این سفر 
زمینی درحالی است که اصولا در فرهنگ سفر و زندگی 
ایرانیان سفر کردن با قطار انتخاب دست چندم است. 
»اورنگ خس��روی«، مدیر ایرانی قطار  هزار و یک شب 
به »شهروند«، گفت: »این قطار کشور ترکیه است که 
به صورت چارتر برای اس��تفاده این گروه از گردشگران 
مورد استفاده قرار گرفته و گردشگران هم سفر خوب و 
راحتی با قطار داشتند و در طول سفر مشکلی نداشتیم. 

مس��افران اغلب می گفتند ما فکر نمی کردی��م ایران 
سیستم ریلی به این خوبی داشته باشد البته ما هم تلاش 
کردیم این قطار کاملا طبق زمان بندی و بدون تأخیر یا 
با حداقل تأخیر حرکت کند.«  تنها حرکت منظم قطارها 
و تعهد به برنامه زمان بندی آن نیست که از سوی ایران 
در طول این سفر برای تأمین رضایتمندی گردشگران 
جدی گرفته شده که دیروز در ایستگاه راه آهن تهران 
همه به نوعی البته به طور غیرمحسوس آماده بودند که 
امنیت برای ورود و انتقال همه این گردش��گران فراهم 
باشد و مشکلی پیش نیاید. ایران پیشتر در جریان ورود و 
خروج گردشگران خارجی با همان قطار مجلل بوداپست 
هم تدابیر امنیت ویژه ای را برای تأمین امنیت و سلامت 
سفر گردشگرانی که وارد ایران شده بودند، پیش بینی 
و اجرا کرد. یکی از پرسنل ایستگاه با لباس های سفید 
و درجه ه��ای مش��کی و طلایی در هم��ان حینی که 
کارش را انجام می داد، می گفت: »هر سه قطاری که به 
تهران آمده با همین ش��رایط و دقت زیاد و حالت آماده 
باش وارد و خارج ش��ده چون اگر کوچک ترین آسیبی 
به یکی از این گردش��گران خارجی برس��د بازتاب های 
جهانی پیدا می کند.« با وجود این که به نظر می رس��د 
برگزارکنندگان این برنامه در ایران سعی دارند تصویر 
متفاوت و ماندگاری از ایران در ذهن گردشگرانی که با 
قطار می آیند ثبت کنند اما مراسم استقبال از آنها در هر 
ایستگاهی و اجرای برنامه هایی مثل اهدای یک شاخه 
گل و بس��ته ای که حاوی اقلام فرهنگی است آن هم با 
حضور ده ه��ا عکاس و فیلمبردار بی��ش از آنچه به نظر 
می رسد هم برای گردش��گران خسته کننده بوده و هم 
البته باعث شگفتی.  »آنه اورلا«، زن سالمند آلمانی که 
همراه این قطار ابتدا ب��ه ترکیه رفته و بعد به ایران آمده 
همان طور که عینکش را روی صورتش جابه جا می کند 
درباره تجربه س��فرش به ایران و این که چطور تصمیم 
گرفته از این کشور دیدن کند، به »شهروند« گفت: »در 
آلمان دوستان ایرانی زیادی دارم و از آنها درباره فرهنگ 
ایران و س��بک زندگی ایرانیان ش��نیده بودم و دوست 
داش��تم این فرهنگ را به ویژه زندگی خانوادگی آنها  از 
نزدیک ببینم. م��ردم ایران خیلی راحت ب��ا ما ارتباط 
گرفتند و ما در این سفر مش��کلی در ارتباط گرفتن با 

مردم و مسائل روزمره نداشتیم. من این کشور را کشور 
دوست داشتنی و مردمانش را آدم های همراهی دیدم که 

خیلی زود با ما ارتباط می گرفتند.«
از ن��گاه »پیتر«، یکی دیگر از مس��افران سوییس��ی 
این قط��ار که پیرمردی با موهای س��فید بود و کلاهی 
آفتابگیر بر س��ر گذاشته بود هم تجربه س��فر به ایران 
تجربه خوبی بوده. او ایران را »کش��وری زیب��ا و دارای 
معماری منحصربه فرد به ویژه در ارتباط با ساختمان های 
تاریخی« توصیف ک��رد و گفت: » آث��ار تاریخی که در 
ایران دیدم به ویژه مساجدش در اصفهان و یزد و شیراز 
معماری بسیار منحصر به فردی داشتند و در این سفر 
زمینی منظره های فوق العاده ای از ایران دیدم. من اولین 
بار اس��ت که به ایران می آیم. به نظرم همه چیز در این 
سفر عالی بود فقط زمان اقامت و ماندن ما در ایران کوتاه 

بود، دوست داشتم این جا را بیشتر می دیدم.« 
جدا از گردش��گرانی که می گفتند این س��فر تصویر 
متفاوتی از ایران برایشان ترسیم کرده البته افرادی هم 
بودند که از شلوغی و ازدحام شهرهای ایران لذت نبرده 
بودند و می گفتند این که در ش��هرهای مختلف مردم 
به طور مرتب از آنها عکس می گرفتند برایشان آزاردهنده 
بوده، یکی از آنها گردش��گری از کشور سوییس بود که 
به »ش��هروند« گفت: »به نظرم ایران کشور پیچیده ای 
اس��ت و این که در تمام مدت در ش��هرهای مختلف یا 
همین حالا وقتی وارد ایستگاه شدیم عکاس ها منتظر 
بودند تا از ما عکس بگیرند به من ح��س خوبی نداد. از 
طرف دیگر خیابان های این کش��ور بسیار کثیف است 
و در هر نقطه ای از آنها س��اخت و س��ازی درحال انجام 
است، حتی در بناهای تاریخی که باید برای استفاده و 
دیدار گردشگران آماده باشد هم ساخت وساز و کارگاه 
بر پا بود.«  اکثریت گردش��گرانی که دیروز در ایستگاه 
راه آهن تهران با خبرنگاران گفت وگو می کردند، در این 
گپ و گفت ها برخورد مردم با خودشان را بسیار دوستانه 
توصیف می کردند. آنه��ا می گفتند در این س��فر پنج 
روزه با مش��کل، ناامنی و خطری مواجه نشده اند و البته 
بسیاری هم در پاسخ به این پرسش که دوست دارید در 
سفر دیگری به ایران برگردید، جواب می دادند که حتما 
علاقه مند به سفر دیگری هستند و دوست داشتند مدت 
اقامتشان در ایران طولانی تر باشد. یکی از آنها »مارتین«، 
از معدود گردشگران جوان  این گروه به »شهروند« گفت: 
»تقریبا تمام ش��هرهایی را که در ایران دیدم دوس��ت 
داشتم، اصفهان را بیش��تر. البته به من گفته اند تهران 
هم ش��هر مدرن زیبایی اس��ت و امیدوارم امروز بتوانم 
بخشی هایی از تهران را ببینم. به نظرم ایران کشور بسیار 
زیبایی اس��ت و هر زمانی که بتوانم و برایم ممکن باشد 
دوست دارم دوباره به این جا سفر کنم.« به گفته او، یکی 
از دلایلی که گردشگران خارجی کمتر ایران را به عنوان 
مقصد س��فر انتخاب می کنند این است که پیشنهادها 
و به اصطلاح آفرهای خوبی برای س��فر به ایران دریافت 
نمی کنند و آژانس ه��ای خارجی در ای��ن زمینه فعال 
نیستند درحالی که برای کشورهای دیگری مثل ترکیه 
آفرها و پیشنهادهاي خوبی هست و الان هم درواقع این 
تورهای ترکیه هستند که مسافران خارجی را به ایران هم 
می آورند و دیدار از تعدادی از شهرهای تاریخی مشهور 
ایران را به برنامه های سفرشان اضافه کرده اند.« مارتین 
می گوید این تجربه یعنی تجربه خوشایندش از سفر به 
ایران را به دوس��تانش منتقل می کند چرا که به گفته او 
اکثر آنها ایران را در شرایطی که او دیده تصور نمی کنند.  
سومین قطاری که گردشگران خارجی را پس از دولت 
روحانی به ایران آورد حالا از مرزهای کشور خارج شده 
است، با توریست هایی که اکثرشان در آخرین سال های 
عمر و ش��اید آخرین سفرهایش��ان ایران را برای دیدن 
انتخاب کرده بودند و حالا می گفتند انتظار نداشتند ایران 
را این قدر آرام، زیبا و امن ببینند. گردش��گران پیری که 

شاید راه آمدن جوان ترها را باز کنند. 

روی میز خبر

ادامه از صفحه یک

روي خط خبر

فرماندار شمیرانات مطرح کرد: 

تصرف 20تا 30 هکتار از اراضی توسط 
دانه درشت ها

تصرف حریم رودخانه»زردبند« با سندسازی

ایلنا| »افرادی هس��تند که رودخانه »زردبند« را 
خشک و با سندسازی حریم آن را تصرف کرده اند.« 
فرماندار شمیرانات با اعلام این خبر گفت:  »اقداماتی 
که در سال های گذشته انجام شده مناسب نبوده است 
و باید تلاش کنیم که منطق��ه برای متصرفان و افراد 
سودجو ناامن شود.« او با اشاره این که افرادی هستند 
که رودخانه زردبند را خشک و با سندسازی حریم آن 
را تصرف کرده اند، افزود: »همچنین افراد دانه  درشتی 
هستند که وقتی به آنها اعتراض می کنیم مدعی هم 
می شوند و توانسته اند 20تا30 هکتار را تصرف کنند.«  
عزت الله خان محمدی در سومین جلسه حفظ حقوق 
بیت المال شهرستان شمیرانات با اشاره به تذکرات 
رهبری درباره کوه خواری ادامه داد: »ش��رایطی که 
شهرس��تان دارد و نگاه متخلفان ب��ه آن اهمیت این 
شهرستان را افزایش داده است. ضمن این که میزان 
حضور مردم در شمیرانات نس��بت به گذشته قابل 
مقایسه نیس��ت و وضع منطقه به گونه ای است که 
اشتیاق مردم را برای حضور در آن زیاد می کند.« او با 
اشاره به این که ما هشدارهای زیادی نسبت به تصرف 
زمین و زیاده خ��واری متصرفان داش��ته ایم، گفت:  
»اتفاقاتی در 15 سال گذشته رخ داده که فاجعه آمیز 
بوده و اراضی ملی و زیست محیطی تصرف شده اند و 
تغییر کاربری پیدا کرده اند. همچنین تجاوز به حریم 
رودخانه نیز زیاد رخ داده است.«  فرماندار شمیرانات 
ادامه داد:  »آسیب شناسی که دراین باره انجام دادیم، 
نشان می دهد؛ اراده مسئولان امر نسبت به اقدامات 
دراین باره سست بوده و هماهنگی بین بخشی و تعامل 
بین دستگاه ها ضعیف بوده اس��ت. نظارت ها در این 
زمینه قابل نقد است و پیگیری پرونده ها ضعیف انجام 
شده و شیوه های اجرایی سبب بروز چنین مشکلاتی 
شده اس��ت.« او با بیان این که در اداره منابع طبیعی 
درباره زمین خواری  1550 پرونده تش��کیل ش��ده 
است، گفت: »از این میزان پرونده توانستیم، 58 هکتار 
از اراضی تصرف شده را آزاد کنیم که ارزش ریالی آن 
352 میلیارد تومان است.117 هکتار در عرصه ملی 
محیط زیست دخل و تصرف داشتیم که 202 پرونده 
درباره آن تشکیل ش��ده که تنها 6 پرونده از آن باقی 
مانده است.«   خان محمدی ادامه داد: »در حوزه راه 
و شهرسازی استان نیز در  سال گذشته 185 پرونده 
تشکیل شده که 178 پرونده حکم دریافت کرده اند. 
در این پرونده ها 4 هکتار از اراضی آزاد شده که مبلغ 
آن 244 میلیارد تومان بوده است. 232 پرونده نیز در 
امور آب تشکیل شده که از این میزان برای 37 پرونده 
رای صادر شده و 192 پرونده در دست بررسی است 
و ارزش ریالی پرونده های صادر ش��ده 550 میلیارد 
تومان بوده که به بیت المال بازگش��ته اس��ت.« او با 
اش��اره به این که در یک سال گذش��ته 145 هکتار از 
اراضی تصرف ش��ده، آزاد و 35 هکتار از اراضی دوباره 
زراعی شده اند، گفت: »مبلغ ریالی آنها 7هزار میلیارد 
و 300 میلی��ون تومان بوده اس��ت و ما هن��وز 200 
هکتار زمین داریم که تعیین تکلیف نش��ده است.«  
خان محمدی با اش��اره به لزوم تقوی��ت قانون درباره 
برخورد با متخلفان زمین خواری ادامه داد: »کس��ی 
را داش��ته ایم که با جعل س��ند زمین را تصرف کرده 
است، اما درنهایت شهردار منطقه محکوم شده و به 
زندان رفته است. تلاش هایی که انجام دادیم، سبب 
شده اس��ت که در یک سال گذشته مورد جدیدی به 
پرونده زمین خواری اضافه نشود. سیاست مان بر این 
بوده که شهرداری شمیرانات به گونه ای عمل کند که 
ساخت وس��ازهای غیرمجاز کاهش پیدا کند و بحق 
شهردار منطقه خوب عمل کرده اس��ت.«  فرماندار 
شمیرانات با اشاره به تصرف زمین از سوی نیروهای 
مس��لح گفت: »814 هکتار زمین توس��ط نیروهای 
مسلح تصرف شده و به دور آن سیم خاردار کشیده اند. 
البته می توانند با طی مراحل قانونی آن مقدار زمینی 
که نیاز دارند را حفظ کنند، اما نباید عملی غیرقانونی 
انجام شود. ما نسبت به  سال گذشته 5 درصد پیشرفت 
کار داشته ایم و باید به سمتی پیش برویم که منطقه را 

برای افراد سودجو ناامن کنیم.« 
 

عضو شورای شهر تهران: 

 تنها 8درصد تهرانی ها توان مقابله 
با بحران را دارند

ایس�نا| رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران 
شورای ش��هر تهران از توان تنها 8 درصد تهرانی ها 
برای مقابله با بحران خبر داد. معصومه آباد با اشاره به 
گزارشی از سازمان پیشگیری و مدیریت شهر تهران 
که مجال ارایه در جلسه ش��ورا را نیافت گفت: »در 
بخشی از گزارش س��ازمان به بحث فوق ) تاب آوری 
ش��هروندان( اشاره ش��ده است که نش��ان می دهد 
تنها هش��ت درصد مردم تهران توان مقابله با بحران 
را خواهند داش��ت.«  معصومه آباد پس از اس��تماع 
گزارش سازمان پیش��گیری و مدیریت شهر تهران 
ضمن قدردانی به دلیل گزارش جامعی که ارایه شد، 
گفت: »مهم ترین مشکل در سامانه مدیریت بحران 
ش��هر تهران عدم یکپارچگی و انس��جام بین مراکز 
اجرای و تصمیم گیر در این حوزه است.«  او در ادامه 
بر ماموریت اصلی این سازمان که پیشگیری است، 
اشاره کرد: »با اجرای صحیح برنامه هایی که در این 
حوزه است می توانیم تاب آوری مردم را هنگام بحران 

بالا ببریم.«  

گزارش »شهروند« از سفر گردشگرانی که با سومین قطار گردشگران خارجی به ایران آمدند
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  سومین قطار گردشگران خارجی باز هم مسافران سالمند را به ایران آورد
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